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PROTOKÓŁ 
Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi 

z posiedzenia nr 9/19 w dniu 29 sierpnia 2019 roku 

 

 
Posiedzenie odbyło się w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego Województwa Opolskiego                

w Opolu w sali nr 6. 

Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 14 00 

Obrady prowadziła Przewodnicząca Komisji – Zuzanna Donath-Kasiura. 

 

Porządek obrad: 

1. Informacja o działalności Wojewódzkiej Inspekcji Jakości Handlowej Art. Rolno-

Spożywczych za 2018 rok. 

2. Informacja nt. działalności Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w 2018 roku.   

3. Informacja nt. działalności Regionalnej Rady Ochrony Przyrody w 2018 roku. 

4. Sprawy różne 

 

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi - Pani Zuzanna                          

Donath-Kasiura przywitała członków komisji oraz zaproszonych gości, następnie stwierdziła 

quorum i odczytała porządek obrad.  

Porządek obrad posiedzenia został przyjęty jednogłośnie.  

 

Ad. 1. Informacja o działalności Wojewódzkiej Inspekcji Jakości Handlowej                 

Art. Rolno-Spożywczych za 2018 rok.  

 

Dorota Szyra, Opolski Wojewódzki Inspektor Jakości Handlowej Art.                          

Rolno-Spożywczych: szczegółowo omówiła działalność WIJHARS w Opolu. 

Z.Donath-Kasiura: czy są pytania. Proszę.   

Piotr Semak, Członek Komisji: jakie są konsekwencje karne czy finansowe dotyczące 

zafałszowań artykułów spożywczych? 

D.Szyra: kontrole WIJHARS najczęściej kończą się decyzją administracyjną, która może 

dotyczyć również ukaraniem. Wysokość kary zależy od rodzaju nieprawidłowości, która jest 

określona zgodnie z właściwą ustawą. 

Z.Donath-Kasiura: w jaki sposób konsument może egzekwować skład produktów                    

w małych sklepach rzeźniczych i tego typu producentów? 
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D.Szyra: konsument ma prawo do tego typu informacji i takie informacje powinny być               

w jego zasięgu. Co prawda pracownicy WIJHARS nie chodzą do sklepów więc nie wiemy jaka 

jest praktyka, natomiast powinno być to przestrzegane.  

Z.Donath-Kasiura: czyli skład produktów powinien być teoretycznie dostępny                        

dla kupującego w sklepie? 

D.Szyra: tak, aczkolwiek to już są kompetencje Inspekcji handlowej. My kontrolujemy bardziej 

zakłady produkcyjne.  

A.Konopka, Członek Komisji: kto nadzoruje informacje dotyczące kraju pochodzenia 

danego produktu spożywczego?   

D.Szyra: mamy prawo oddać taki produkt do hurtowni i sprawdzić jego dokumentację                            

i oznakowanie.   

P.Semak: czy kontrolujecie też Państwo nawozy i czy takie kontrole były przeprowadzane w 

2018 r. w odpowiednich zakładach na terenie województwa opolskiego? 

D.Szyra: nie jestem specjalistką od nawozów, my kontrolujemy czy to co jest deklarowane 

przez producenta wprowadzającego do obrotu jest zgodne z prawdą. Sprawdzamy czy skład 

jest zgodny ze specyfikacją tego nawozu. W zeszłym roku nie było nieprawidłowości jeżeli 

chodzi o nawozy.  

M.Grabelus, Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska UMWO: czy tak zwane 

polepszacze gleb też są kontrolowane przez Państwo?  

D. Szyra: tak.  

A.Majewska, Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Opolu: mamy do czynienia 

w coraz większej skali z inwestorami, którzy zajmują się ulepszaczami gleb, które nie są 

nawozami. Czy macie Państwo informacje, ile jest takich firm?  

D.Szyra: mamy odgórnie wskazane ilość i jakiego rodzaju podmioty mamy skontrolować, lecz 

nie mamy podanej nazwy producenta. Natomiast posiadamy bazę danych w której widnieją 

wszelkiego rodzaju producenci. Proszę jeszcze raz sprecyzować pytanie. 

W.Kryniewski, Dyrektor Departamentu Rolnictwa i Rozwoju Wsi UMWO: ja to tak 

zrozumiałem, że jeżeli ktoś dostanie decyzję Ministra, że dana substancja może być uznana za 

polepszacz i została ona dopuszczona do obrotu, to jest też traktowana jako nawóz i trafia do 

waszych rejestrów jako producent nawozu. Czy może w Państwa bazie producentów, 

producenci polepszaczy są w innej kategorii niż producenci nawozów?  

D.Szyra: nie potrafię teraz odpowiedzieć na to pytanie, lecz sobie je zapisze udzielę 

odpowiedzi w późniejszym terminie.  

Z.Donath-Kasiura: czy Państwo przeprowadzacie kontrole wyłącznie odgórnie, czy może 

macie możliwość samemu decydować jako regionalny ośrodek kogo skontrolować? 
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D.Szyra: jeżeli otrzymujemy jakieś sygnały, które wskazują możliwość nieprawidłowości               

u jakiegoś producenta, to możemy sami przeprowadzić kontrolę.   

Z.Donath-Kasiura: i jaki jest to procent ogólnej ilości przeprowadzonych kontroli? 

D.Szyra: jakieś 5-10 procent. 

A.Konopka: kto kontroluje kwestię oceny jakości zbóż? Kiedyś był problem z kwestią oceny 

jakości mleka i to mleczarnia oceniała. Teraz coraz więcej rolników podnosi ten problem 

związany z oceną jakości sprzedawanych przez nich zbóż.  

D.Szyra: rozumiem, że jest problem na linii rolnik-punkt skupu. My nie mamy w naszych 

kompetencjach kontroli skupu zbóż. Do nas może się zgłosić rolnik o ocenę jakości. My możemy 

pojechać pobrać próbkę i wysłać ją do oceny co jednak długo trwa.  

A.Konopka: czy jest wymóg posiadania przez skupy sprzętu certyfikowanego                             

do sprawdzania jakości zbóż? 

D.Szyra: takiego przepisu nie ma.  

Z.Donath-Kasiura: myślę, że jako Komisja wystąpimy do Izby Rolniczej o przygotowanie 

informacji na temat certyfikowanych urządzeń badawczych kontrolujących jakość 

skupywanych zbóż i roślin oleistych.  

D.Szyra: dowiem się również, czy jest wymóg, aby w punktach skupu znajdował                       

się rzeczoznawca posiadający wymagane umiejętności do oceny jakości zbóż.     

Z.Donath-Kasiura: proszę taką informację przesłać na adres mailowy Biura Sejmiku.  

P.Semak: prosiłbym również o informację, czy istnieje rejestr producentów polepszaczy gleby. 

Z.Donath-Kasiura: dziękuję bardzo, Komisja przyjęła Informację o działalności 

Wojewódzkiej Inspekcji Jakości Handlowej Art. Rolno-Spożywczych za 2018 rok. 

 

Ad. 2. Informacja nt. działalności Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska                   

w 2018 roku. 

 

A.Majewska, Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Opolu: omówiła zbiorczo 

działalność RDOŚ w Opolu w 2018 roku oraz Regionalnej Rady Ochrony Przyrody w 2018 r. 

Z.Donath-Kasiura: czy są pytania. Proszę.  

E.Gola, Członek Komisji: ile Państwo osób zatrudniacie?  

A.Majewska: 42 pracowników z tym, że kilka osób jest zatrudnianych na okres realizacji 

unijnych projektów.  

Z.Donath-Kasiura: dziękuję bardzo, Komisja przyjęła Informację nt. działalności Regionalnej 

Dyrekcji Ochrony Środowiska w 2018 roku oraz Informację nt. działalności Regionalnej Rady 

Ochrony Przyrody w 2018 roku. 
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Ad. 3. Informacja nt. działalności Regionalnej Rady Ochrony Przyrody w 2018 roku.  

 

Z.Donath-Kasiura: ta informacja została omówiona przez dyr. Alicję Majewską                          

w poprzednim punkcie. Czy są pytania. Proszę.  

A.Konopka: czy jakieś nowe gatunki inwazyjne w naszym województwie się pojawiają? 

A.Majewska: najbardziej takim dobitnym przykładem rośliny inwazyjnej jest Barszcz 

Sosnowskiego. W miejscach w których ten gatunek zagraża podejmujemy działania w celu 

jego usunięcia.  

 

Ad. 4. Sprawy różne.  

 

Z.Donath-Kasiura: otrzymaliśmy stanowisko Sejmiku Województwa Wielkopolskiego                      

w sprawie zagrożeń dla rolnictwa wobec pogarszającej się sytuacji ekonomicznej gospodarstw 

rolnych. Powiem tak, prosiłabym o przekazanie tego stanowiska do właściwego departamentu 

Urzędu Marszałkowskiego i jego przeanalizowanie i jeżeli uznacie Państwo, że miałoby sens 

podjęcie podobnej uchwały to prosiłabym o taka informację na następne posiedzenie Komisji.  

W.Kryniewski: już to otrzymaliśmy i mam taką propozycję, aby przekazać je do      

„Porozumienia Rolników Opolszczyzny” i jeżeli oni nam odpowiedzą i będzie poparcie w tej 

sprawie to możemy zaprosić przedstawiciela tej organizacji na posiedzenie Komisji i się tym 

tematem zająć.  

Z.Donath-Kasiura: otrzymaliśmy również dwa pisma z Lokalnej Rybackiej Grupy Działania 

„Opolszczyzna”. W jednym powołując się na ustawe o ochronie zwierząt informują,                      

iż obawiają się zakazu sprzedaży karpia i zarazem proszą o lobbing bezpośrednio                           

u parlamentarzystów w tej sprawie. Tutaj również prosiłabym właściwy departament Urzędu 

Marszałkowskiego o przygotowanie stanowiska, które jako Sejmik moglibyśmy podjąć                    

i  zarazem prośba do Państwa, żeby rozmawiać o tej sprawie z parlamentarzystami.   Natomiast 

w drugim piśmie jest prośba o wsparcie władz regionu opolskiego dla starań o przyszły podział 

środków unijnych dla polskiego rybactwa śródlądowego wyrażając jednocześnie wolę 

współpracy przy wszelkich pracach nad nową perspektywa finansową Unii Europejskiej. Tutaj 

również prosiłabym o przekazanie tego pisma do właściwego departamentu Urzędu 

Marszałkowskiego. 

  

Przewodnicząca Komisji podziękowała członkom Komisji oraz zaproszonym gościom za udział 

w posiedzeniu i zamknęła obrady. Zakończenie o godz. 1530. 
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                                                     Przewodnicząca Komisji                                                            
Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi 

 
Zuzanna Donath-Kasiura 

 
 
 
 
 
Protokołował 
Przemysław Kasztelan 
 


